
5 اقتصاد

گفت وگو خبر

 ۶ میلیون دُز واکسن پرید!
ایســنا: رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به  �

برخی بوروکراسی های پیچیده در وزارت بهداشت 
برای واردات شــش میلیون دُز واکســن از ســوی 
بخــش خصوصــی می گوید این فرصــت واردات 
از ســوی بخش خصوصی از دســت رفته است. 
مســعود خوانساری در نشســت هیئت نمایندگان 
اتــاق بازرگانی تهران اظهار کرد: بخش خصوصی 
از چند ماه قبل برای واردات واکسن اعلام آمادگی 
کرده بود و حتی اعلام کرد که برای واردات شــش 
میلیون دُز واکســن مقدمات ابتدایی کار را فراهم 
کرده است. او با اشــاره به بوروکراسی پیچیده در 
وزارت بهداشــت برای رســیدن این واکسن ها به 
کشور بیان کرد: ما پیش از این نیز گفته بودیم که با 
توجه به تقاضای بالای جهانی برای واکسن کرونا، 
باید در مدتی کوتاه شــرایط واردات را فراهم کنیم 
اما متأســفانه در بوروکراســی پیچیده، این فرایند 
متوقف شد و پرفورم ها آماده نشدند و دیگر امکان 
واردات آن واکســن ها فراهم نیست. به گفته او، با 
وجود ازبین رفتن فرصت قبلی، چند شرکت بخش 
خصوصــی از به دســت آوردن منابــع جدید برای 
واردات واکسن خبر داده اند که این بار همکاری های 
خوبی از ســوی وزارت بهداشــت دیده می شود و 
حتی از نهاد ریاســت جمهوری نیــز حمایت های 
خوبی وجــود دارد و امیدواریم امکان واردات این 
واکسن ها فراهم شود. رئیس اتاق بازرگانی تهران 
در بخش دیگری از صحبت های خود با بیان اینکه 
اقتصاد ایــران امروز با چند معضــل مهم مواجه 
است، بیان کرد: یکی از اصلی ترین مشکلات امروز 
کشــور، تورم بالای ۳۶ درصد اســت. این موضوع 
نشــان می دهد اگــر پــول خــود را در بازارهایی 
مانند ارز، مســکن، طلا یا بورس وارد کنید، ســود 
بسیار بیشتری نســبت به ســپرده گذاری در بانک 
خواهید برد. خوانســاری ادامه داد: عدم ثبات در 
اقتصاد ایران باعث شــده فعالان اقتصادی دقیقا 
ندانند که باید برای ســرمایه خــود چه تصمیمی 
بگیرند و از ســوی دیگر عدم اطمینان باعث شده 
میزان ســرمایه گذاری جدید در اقتصاد نیز کاهش 
یابــد که این موضوع نیــز در فضایی کلان به ضرر 
اقتصاد ایران خواهد بود. او با اشاره به آغاز فرایند 
انتخابات ریاست جمهوری توضیح داد: در کشور ما 
حزبی وجود ندارد تا افراد را مجبور به پاسخ گویی 
در برابر عملکردشــان کند. از ســوی دیگر به نظر 
می رســد میزان دشــواری فضای اقتصادی کشور 
و آنچــه ایران بــا آن روبه رو اســت به طور دقیق 
برای برخی مشــخص نیســت، وگرنه قطعا تعداد 
کســانی که نام نویســی می کردند کمتر از این بود. 
خوانســاری خاطرنشــان کرد: داوطلبان باید برای 
اقتصاد برنامه های دقیق و کاربردی ارائه دهند. در 
کشور ما ســالانه صد میلیارد دلار یارانه پرداخت 
می شود که اگر بنا بود به شکل مستقیم به حساب 
افراد ریخته شــود، در ماه هــر ایرانی چند میلیون 
تومــان یارانه می گرفت امــا در عمل می بینیم که 
نه این یارانه به دســت مردم می رسد و نه عدالتی 
در این بین وجود دارد؛ ازاین رو، یکی از اصلی ترین 
اولویت های نامزدهای انتخابات باید اصلاح نظام 

پرداخت یارانه ها باشد.

افزایش نرخ کرایه اتوبوس های 
بین شهری

ایســنا: رئیس اتحادیه شــرکت های تعاونی  �
مســافربری کشــور از افزایــش قیمــت بلیــت 
تصویــب  درپــی  بین شــهری  اتوبوس هــای 
دســتورالعمل تعییــن نــرخ بلیــت حمل ونقل 
عمومــی مســافر جــاده ای در شــورای عالــی 
هماهنگی ترابری کشــوری خبر داد. روز گذشته 
دســتورالعمل تعییــن نــرخ بلیــت حمل ونقل 
عمومی مسافر جاده ای در نشست شورای عالی 
هماهنگی ترابری کشــور تصویب شــد و بر این 
اساس نرخ کرایه های بین شهری افزایش خواهد 
یافت. احمدرضا عامری در این باره اظهار کرد: بر 
اســاس این دســتورالعمل باید در وهله نخست 
نرخ تورم سالانه مرتبط با بخش حمل ونقل را در 
ســال گذشته از بانک مرکزی استعلام گرفت و بر 
اساس آن نرخ کرایه  مشخصی را پیشنهاد داد تا 
تصویب و ابلاغ شود. او با بیان اینکه هم اکنون از 
بانک مرکزی درخواست کرده ایم نرخ تورم سال 
گذشته در بخش حمل ونقل را اعلام کند، افزود: 
برخی گمانه زنی ها و اســتعلام های دریافت شده 
حاکی از تورم ۸۰ درصدی سال گذشته در بخش 
حمل ونقل اســت که بر این اســاس می توانیم تا 
این میزان قیمت را افزایش دهیم اما مردم توان 
این میــزان افزایــش را ندارند. رئیــس اتحادیه 
شــرکت های تعاونی مسافربری کشور ادامه داد: 
در حال حاضر نیز نرخ بلیت اتوبوس بین شــهری 
کمتــر از یک چهارم قیمت تمام شــده اســت و 
شــرکت های حمل ونقــل و مالــکان و رانندگان 
اتوبوس در زیان به ســر می برنــد و خاص بودن 
شــرایط در حوزه حمل ونقل ســبب شده نتوانیم 
نرخ آن را افزایش دهیم. عامری با اشاره به اینکه 
به زودی قیمت بلیت اتوبوس بین شهری افزایش 
پیدا خواهد کرد، گفت: بر اساس نظر کارشناسان 
این بخش نرخ کرایه اتوبوس بین شــهری به طور 
متوســط حــدود ۵۰۰ تومان بــه ازای هر نفر در 
کیلومتر است، درحالی که هم اکنون نرخی کمتر 
از صــد تومــان در حوزه حمل ونقل بین شــهری 

اعمال می شود.
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سبحانی، اقتصاددان و نامزد ریاست جمهوری در گفت و گو با «شرق»
گفت وگو با احمد مسجدجامعی به مناسبت نمی شود در تحریم سیاست های اقتصادی بانک جهانی را اجرا کرد

روز جهانی موزه ها:
تهران شهر موزه هاست

تهران از نظر ســابقه تاریخی امکانات بســیاری  �
برای شهروندان و گردشگران دارد؛ حدود یک سوم 
موزه های ایران در پایتخت قرار دارد و اشــیا و آثار 
گران بهایی از دوره های مختلف تاریخی در موزه های 
پایتخت نگهداری می شــود. احمد مســجدجامعی 
به عنوان فردی که ســال ها هــم در وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی و هم در مجموعه مدیریت شهری 
مسئولیت داشــته اســت، از تهران به عنوان شهر 
موزه ها یاد می کند و اخیرا نیز پیشــنهاد کرده تا موزه 
تهــران راه اندازی شــود. به مناســبت روز جهانی 
موزه ها و میــراث فرهنگی با او گفت  وگو کرده ایم که 

در ادامه می خوانید.

 روز جهانی موزه هاست. شاید به این مناسبت  �
بد نباشــد که بدانیم تهران در حــال حاضر چه 
تعداد مــوزه دارد و از این بابت چه شــرایطی 

داریم؟
روز جهانــی مــوزه و میراث فرهنگــی را تبریک 
می گویــم؛ در تهران بیش از ۱۵۰ موزه ثبت شــده و 
حــدود ۴۰ تا ۵۰ موزه ثبت نشــده داریــم و در واقع 
تهران مجموعــا حدود ۲۰۰ موزه دارد و از این بابت 
می توان گفت تهران شهر موزه هاست. در شهرهای 
بــزرگ دنیا که از لحاظ گردشــگری رونــق فراوانی 

دارند، تعداد موزه ها از تهران خیلی بالاتر نیست.
 این موزه ها چه شاخصه های منحصربه فردی  �

دارند؟
ما ســه مجموعه مــوزه ای کاخ گلســتان، کاخ 
ســعدآباد و کاخ نیــاوران را داریم؛ یــک مجموعه 
مــوزه هــم داریم کــه نزدیک شــورای شــهر و در 
محوطه سردر باغ ملی اســت که در زمان مدیریت 
آقای علیزاده بر ســازمان زیباسازی و مدیریت آقای 
خســروآبادی بر ســازمان میراث تهران، سردر آنجا 
مرمت و محوطه اش ســنگ فرش و نورپردازی شد. 
آنجــا الان حیاط وزارت خارجه شــده اســت و اول 
شــب آنجا را می بندند. برای نورپردازی آنجا خیلی 
هزینه شــده امــا الان در واقع حیاط یک دســتگاه 
اجرائی شده اســت. در اطراف این محوطه چندین 
موزه ازجمله موزه های ملی دوران اســلامی و دوره 
باســتان، موزه عبرت، ملک، ثبت و پست قرار دارد. 
روی این محوطه خیلی زحمت کشیده شده و هزینه 
زیادی هم شده است ولی عملا در اختیار شهروندان 
نیست؛ البته شهردار منطقه گفته و قول داده است 
که این موضوع حل می شود اما هنوز اقدامی عملی 

صورت نگرفته است.
 با توجه به این موضوع پس خیلی نمی شــود  �

روی این منطقه به عنوان موزه برای شهروندان 
حســاب باز کرد؛ از سوی دیگر شــاید به لحاظ 
مسائل امنیتی هم درست نباشد آنجا موزه شود؟

در دوره های قبل قســمتی از شهر یعنی خیابان 
ملت و پشــت مجلس بهارســتان را که یادگار دوره 
مشروطه اســت، به مجلس داده بودند، این بخش 
را هم که ســاخته ایم بــه وزارت خارجــه داده ایم 
و از دســترس عموم خارج شــده اســت. زمانی که 
در دولت بودم، مصوبه ای داشــتیم که ســاختمان 
محل فعلی وزارت خارجه موزه دیپلماســی شــود. 
با آقــای حناچی هم در این باره صحبت و پیشــنهاد 
کردم مکانی را بــرای این وزارتخانه مثلا در تپه های 
عباس آباد در نظر بگیریم و زمینه اجرائی شــدن آن 
مصوبــه را فراهم کنیــم؛ اگر مجموعــه موزه های 
این منطقه به هم پیوســته شــود، برای تهران بسیار 
ارزشمند خواهد شــد و یکی از چند مجموعه بزرگ 

جهان می شود.
 به جــز آن منطقه باز هم موارد مشــابهی در  �

تهران هســت که بتوان به شــکل موزه و برای 
استفاده عموم درآورد؟

بلــه؛ جای دیگر، کاخ مرمر اســت. الان آنجا در 
اختیار بنیاد مســتضعفان اســت و یک بــار هم در 
آنجا آتش ســوزی رخ داده اســت که مرحوم آقای 
هاشــمی با کمک مرحوم واعظ طبســی و با کمک 
هنرمنــدان آســتان قــدس آن بخش هــا را تعمیر، 
مرمت و بازســازی کردند. روی کار هنرمندان آستان 
قــدس تأکید می کنم چون خیلــی اقدام مهمی بود 
و مجموعه به وضعیت ســابق خود بازگشت؛ حالا 
می خواهم بگویم که کاخ مرمر و فضاهای پیرامون 
آن وقف مردم تهران اســت. در آنجا موزه قرآن هم 
هست که آقای هاشمی آن را افتتاح کردند و من هم 
خدمت ایشان بودم. در آنجا یک موزه فرهنگ و هنر 
هم هســت که تاکنون چند بار قرار بود افتتاح شود؛ 
بنابراین اینجا هم یک مجموعه موزه می تواند باشد.

 شما برنامه های بسیاری با عنوان تهران گردی  �
داشــتید؛ آیا در این تهران گردی ها مســیرها یا 
راسته هایی هم کشف کردید که شکل موزه داشته 

باشند یا بتوان آنها را تبدیل به موزه کرد؟
در تهران دو راســته موزه  داریم؛ یک راسته موزه 
از میدان امام خمینی تا کاخ گلستان و یکی از میدان 
توپخانه به باغ شــاه یــا میدان حر به میــدان امام  
خمینی است، در این مســیر موزه های مقدم، قرآن، 
جنگ، کاخ مرمر، ســکه و موزه ملی قــرار دارد اما 
آنها پروژه  هایی اســت که ما در دوره کنونی مدیریت 

شهری به انجام آن نمی رسیم.
 پس در ایــن مدت کوتاه چه کاری می شــود  �

کرد؟
من پیشنهاد کردم که به مناسبت سال ۱۴۰۰ موزه 

تهران را راه اندازی کنیم. 
ادامه در صفحه ۹

 محمد باقرزاده: «حســن سبحانی»، مدرس اقتصاد دانشــگاه تهران و نماینده 
پیشــین مردم دامغان در مجالس پنجم، ششم و هفتم است که برای انتخابات 
ریاســت جمهوری پیش رو هم نامزد شده است. این اقتصاددان در گفت و گو با 
«شرق» از مشکلات اساسی اقتصاد ایران و راه حل های پیش رو سخن می گوید و 
بازگشت به تمام اصول اقتصادی قانون اساسی را یک راه حل های اساسی برای 
مشکلات کنونی جامعه ایران می داند. سبحانی معتقد است دولت های پس از 
جنگ در ایران سیاست اقتصادی مشــابهی را پیش گرفتند که همان سیاست 
توصیه ای بانک جهانی و مراجع بین المللی بوده و ریشــه بسیاری از مشکلات 
کنونی را در همین برنامه اقتصادی می داند. در ادامه بخشــی از این گفت و گو 
آورده  شده است که البته با مراجعه به حســاب کاربری  «شرق» در شبکه های 

اجتماعی می توان نسخه کامل تر و تصویری این گفت و گو را مشاهد کرد.

 آقای دکتر سبحانی شما برای انتخابات پیش روی ریاست  جمهوری نامزد  �
شده اید. به طور خلاصه دو ابرچالش امروز جامعه ایران را چه می دانید؟

  اگــر بخواهم به طور خلاصه علت العلل را نام ببــرم، در رأس آنها گریز از 
قانون و به طور خاص قانون اساســی منشأ بسیاری از مشکلات و مسائل شده  
است. این مشکلات جامعه هم سبب شــد در گذر زمان نوعی عدم اعتماد به 
حل مشــکلات شــکل بگیرد که این عدم اعتماد خود یک چالش دیگر ساخته 
و آن کاهش اعتماد اجتماعی اســت. بنابراین مــن عدول از قانون و افت قابل 
اعتنای ســرمایه اجتماعی را از ابرچالش ها می دانم که الان در کشور و جامعه 

خودنمایی می کنند و باید برای آنها راه حل پیدا کرد.
چه راهکاری برای حل این دو ابرچالش سراغ دارید؟ �

  اینها از مســائلی نیســتند که در کوتاه مدت به  وجود آمده باشــند و برای 
حل آنها قاعدتا نیاز به زمان اســت. اگر دو، ســه دهه طول کشید تا این مسائل 
شــکل بگیرد، برای ترمیم آنها نیاز به یک دهه گذر زمان است اما باید اتفاقاتی 
رخ دهد که نتیجه آنها به تدریج بالا رفتن اعتماد اجتماعی و افزایش ســرمایه 
اجتماعی باشــد؛ برای مثال بازگشت به اجرای همه اصول قانون اساسی مهم 
و راهکار اســت. در قانون اساسی فصل حقوق ملت، فصل مستوفایی است و 
باید به موارد رعایت نشده مراجعه کرد. فصل اقتصاد قانون اساسی در مواردی 
مغفــول مانده که باید به آنها پرداخت. این ۱۷۷ اصــل را باید با هم و به طور 

کامل و سیستماتیک اجرا کرد تا شرایط کشور دچار بهبود و اصلاح شود.
 آقای دکتر سبحانی ولی این موارد و سخنان شما به نظر می رسد کلی است.  �

فکر می کنید مردم اگر این موارد را به عنوان ریشه مشکلات بشنوند و برای آنها 
راه حل ارائه شود، به فرد گوینده اعتماد خواهند کرد و رأی خواهند داد؟

 البته این در پاســخ به پرسش شماســت و در روبه رو با توده مردم ادبیات 
دیگــری نیاز اســت. بااین حال، ادبیاتــی که از ناحیه من انتخاب خواهد شــد، 
برای درگیرکردن احساســات مردم برای جلب رأی آنهــا نخواهد بود؛ چراکه 
این مشکلات پیچیده اســت و بدون همکاری و همراهی مردم حل آن ممکن 
نیســت. برای مثال رفع فقر یکی از ضرورت های امروز است اما ما در این چند 
دهــه به جای ضدیت بــا تولید فقر به حمایت از فقــرا آن هم به طور ضعیف 
پرداخته ایــم. ما از آن جهت دچار تورم ســالانه حدود ۲۰ درصد در ســه دهه 
گذشته بودیم که برنامه ها آگاهانه تورم زا بودند. تورم همیشه قدرت خرید فقرا 
را کم می کند و بر ثروت اغنیا می افزاید و شکاف اجتماعی شدیدتر می شود. در 

این شرایط ارزش های طبقه  ثروتمند غالب می شود و وقتی امکان دسترسی به 
آن ارزش ها نباشد، جامعه ممکن است بلغزد که ریشه این تورم در برنامه های 
کشور اســت؛ بنابراین باید این برنامه ها اصلاح شود و در برنامه ضدیت با فقر 
لحاظ شود. وقتی مردم امکان اشتغال، مسکن، خوراک و پوشاک داشته باشند، 

قطعا احساس اعتماد اجتماعی هم بهتر خواهد شد.
 یکــی از بحث های مهم امروز جامعه ایران، موضوع فســاد اســت که  �

اخبار فراوانی از فســاد برخی مسئولان هم معمولا منتشر می شود و در کنار 
آن، حس فاسدبودن مسئولان هم در بین مردم شکل گرفته است. شما به 
فسادزابودن شــرایط کنونی اعتقاد دارید و چه راهکاری برای مبارزه با این 

فساد سراغ دارید؟
 فساد در جامعه امروز وجود دارد؛ البته همیشه در موارد منفی و مشکل دار، 
احســاس عموم یک مســئله اســت و آن قدر که وجود دارد یک مسئله دیگر. 
حقیت این اســت آن قدر که احساس وجود دارد، فساد وجود ندارد؛ هرچند در 
جامعه حتی یک مورد فساد هم اضافه است. بسیاری از این موارد فساد ناشی 
از قوانین مفسده آور است؛ مثلا قانونی که تورم زاست، منشأ نابرابری است. برای 
مثال زمانی از ضرورت تأســیس بانک های خصوصی صحبت شد و ما با تمام 
مظلومیت خود با آن مخالفت کردیم؛ آن موقع قانون گذار نمی دانست که بانک 
خصوصی یعنی تولید پول و قدرت از هیچ و همین قدرت ها فســاد زا هســتند. 
به نظرم در کنار اینکه بی قانونی می تواند فســادزا باشد، قوانین مفسده آور هم 
می تواند بیشتر فساد ایجاد کند که البته به این مورد دوم کمتر پرداخته می شود.

 شما اشاره کردید که احساس فساد از میزان فساد موجود بیشتر است. به  �
نظر شما چه عواملی باعث شده مردم تا این اندازه به این شرایط و مسئولان 

بدبین شوند و این احساس فساد از کجا می آید؟
 محرومیت مردم زیاد است و یکی از بسترهای لازم برای گسترش احساس 
فســاد، محرومیت مردم است. الان رسما اعلام شود که باید به ۶۰ میلیون نفر 
یارانه یا سبد کالایی داده شود که حدود ۱۸ میلیون خانوار است. در جامعه ای 
با این همه محرومیت که بعضی دائم توانمندتر می شــوند، شنیده شدن اخبار 
فساد قابلیت تحلیل پیدا نمی کند و قابلیت ترویج پیدا می کند؛ افراد می گویند 
دلیل این فقر من همین فســاد اســت؛ هرچند شــاید در برخی مــوارد ارتباط 
مستقیمی وجود نداشته باشد. بحث این است که این موضوع به بحث مفصل 
جامعه شــناختی نیاز دارد، ولی بی شــک کاهش محرومیت مردم این حس را 

ترمیم می کند.

 درباره محرومیت اجتماعی و کاهش ســرمایه اجتماعی و اعتماد سخن  �
گفتید. یکی از موارد تأثیرگذار در این کاهش اعتماد شاید اعتراضات سال ۹۸ 
به قیمت بنزین باشد. شما به عنوان یک اقتصاددان، تصمیم دولت یا سران 

سه قوه درباره بنزین را مناسب می دانید؟
 اصلا مناسب نمی دانم. ما از سال ۶۸ به بعد با اتخاد یک برنامه اقتصادی 
در ایران روبه رو هســتیم که به آن برنامه تعدیل ســاختاری می گویند. در تمام 
چهار دولت پس از جنگ این برنامه تعدیل ســاختاری بدون کم و کاســت اجرا 
شد؛ یعنی اینکه اگر کسی فکر کند دولت ها با هم متفاوت بودند، اما در اقتصاد 
برهــم منطبق بودند؛ در فرهنگ و سیاســت اختلاف ســلیقه وجود دارد و در 

اقتصاد یک مسیر طی شد.
سخن شما این اســت که سیاست اقتصادی دولت هاشمی با خاتمی و  �

احمدی نژادی و روحانی مشــابه هم بوده و به یک شکل پیش  رفته و ادامه 
پیدا کرده  است؟

  بلــه و با یک تفاوت؛ تفاوت هم این اســت که در دولت هاشــمی بذر آن 
پاشــیده شــد اما حالا یک درخت تناور اســت که در حال حکومت است. من 
۶۸ مصاحبه دارم که این برنامه متناســب با شــرایط ایران اســت و حالا که 
۳۲ سال گذشته است کسانی آن را تأیید می کنند. ما در ساختمان و ماشین آلات 
آن قدر که مســتهلک کردیم، جای آن تولید نداشــتیم. تــورم به طور میانگین 
بالای ۲۰ درصد و بی کاری ۱۲ درصد اســت که البته بی کاری تحصیل کردگان 
۲۷ درصد و بالاتر اســت. اینها آثار تعدیل ســاختاری و آزادسازی است. یکی 
از این موارد آزادســازی قیمت هاســت که یکی از آنها آزادسازی قیمت بنزین 
اســت. جامعه ای که نتواند سیاســت های اقتصادی اش را متناسب با شرایط 
مردم اتخاذ و اجرا کند، مانند پزشــکی است که بدون اطلاع از شرایط واقعی 
بیمــار، دارو تجویز کند. آن تصمیم دربــاره بنزین و البته تصمیم پیش تر از آن 
که افزایش قیمت ها تحت عنوان هدفمندی یارانه ها بود، به نظرم تصمیمات 
نادرســتی بود. هدفمندی یارانه ها یک اســم جعلی و دروغین است؛ اسم آن 
افزایش حامل های انرژی بود ولی به این شــکل تغییر کرد و به همراه تحریم، 
کشور را در دولت قبلی به رکود کشاند و در دولت کنونی هم همان طور پیش  
رفت و بحث بنزین شد. مردم چگونه می توانند اعتراض کنند دیگر؟ درباره آن 
تصمیم نیاز نیســت اقتصاددان بگوید، اگر کســی عقل داشته باشد می داند و 

می فهمد که تصمیم نادرستی است.
 شما در سخنانتان سیاست اقتصادی چهار دولت گذشته ایران را مشابه  �

هــم می دانید که البته می دانیــم اقتصاددان های مختلفــی و با نگاه های 
متفاوت در کنار این دولت ها ایســتاده بودند و به آنها برنامه یا مشــورت 
می دادند؛ تفاوت نگاه شما با نگاه این دولت ها در اقتصاد به طور خلاصه در 

چه مواردی است؟
  بحث مفصل و  در حال حاضر ســختی است، اما اجمالا عرض می کنم که 
عمــده اقتصاددان های ما از دولت ها حمایــت می کنند و برخلاف اینکه گفته 
می شــود دولت ها به اقتصاددان ها گوش نمی کنند، اتفاقــا این اقتصاددان ها 
بودنــد که این برنامه ها را تنظیم کردند. این برنامه ها در واقع از ســوی مراجع 
بین المللی در دهه ۸۰ میلادی برای کشــورهای درحال توسعه توصیه شد که 

بعضی کشورها با اجرای آن موفق شدند و برخی موفق نشدند.
ادامه در صفحه ۹

محمدرضا پورابراهیمی داورانی:
عواقب سنگین ممنوعیت ارز دیجیتال

این روزها همه  ما درمورد رمزارزها و ارز دیجیتال 
در بازار جهانی و ایران زیاد شــنیده ایم. هر تکنولوژی 
نوپایی کــه وارد دنیا می شــود، نیازمند بسترســازی 
مناسب و تصمیمات درست است تا در مسیر صحیح 
رشد کرده و برای آسایش و رفاه بیشتر جامعه  جهانی 
مثمرثمر باشد. همان طور که این بسترها راه پیشرفت 
مردم جامعه را در اســتفاده از ایــن امکانات فراهم 
می کنند، نبود بســتر مناســب یا انفعــال دولتمردان 
می تواند به ضرر مردم تمام شــود. حوزه ارز دیجیتال 
هم یکی از این تکنولوژی های نوپا در ایران اســت که 
بــه دلایلی اخیرا مورد بی توجهی دولت قرار گرفته و 

اعتراض فعالان این حوزه را برانگیخته است. 
چرا بانک مرکزی از ارز دیجیتال حمایت نمی کند؟
متأسفانه با افزایش فشــار بر پلتفرم های داخلی 
مبادله رمزارزها، خروج میلیون ها دلار از کشــور کلید 
خورد. حجم خــروج دارایی های رمــزارزی مردم از 
پلتفرم های داخلی در روزهای گذشــته به حدی بالا 
بوده است که ابعاد آن هنوز مشخص نیست و نیاز به 
بررســی های آماری دقیق تری خواهد داشت. معلوم 
نیست پس از بسته شدن درگاه های بانکی این حجم 

خروج ارز از کشور به چه میزان خواهد رسید.
خوب اســت بدانید که زیرســاخت داخلی برای 
پشــتیبانی از ارزهای دیجیتال در کشــور وجود دارد، 
اما مجوز آن از ســوی بانک مرکزی هنوز صادر نشده 
اســت. با این وجــود قانونی برای منــع فعالیت در 
این حــوزه وجود ندارد و اقدام بانک مرکزی و ســایر 
دستگاه های اجرائی می تواند فعالیت این واحدها را 
به صورت شــفاف تســهیل کند. تعداد افرادی که در 
حوزه ارز دیجیتال مشــغول کار هستند به ۱۲ میلیون 
نفر می رســد و با ممنوعیت یا عدم حمایت دولت و 
بانک مرکزی از این حوزه، اقتصاد کشور ضربه سختی 
خواهد خورد. کارشناسان و صاحب نظران اقتصادی 
باور دارند که برخورد قهری و غیرمسئولانه و انسداد 
بسترهای شــفاف و قابل نظارت موجود مصداق بارز 
خودتحریمــی و به معنی توقف تمامی فعالیت های 
شفاف و قانونی این حوزه و ضرر شدید مالی میلیون ها 
نفر اســت. همان طور که گفتیم بســترهای داخلی و 
نظارت های لازم بــرای فعالیت در حوزه ارز دیجیتال 
در کشــور ما فراهم اســت و نگرانی بانــک مرکزی 
و مســئولان از بابــت ســرقت های اینترنتی و حمله 
هکرها نباید باعث ممنوعیــت فعالیت در این حوزه 
شود. صاحب نظران بر این عقیده اند که تضعیف این 
صنعت استراتژیک می تواند در روزگاری که جهان به 
سمت و سوی اســتفاده از ارز دیجیتال پیش می رود، 

اقتصاد را با آسیب های جبران ناپذیری مواجه کند.
اقتصــادی  کمیســیون  رئیــس  گفتــه  بــه 

محمدرضــا  مجلــس، 
نــی  ا ر و ا هیمی د ا بر ا ر پو
مبــادلات  درخصــوص 
منشــأ  کــه  رمزارزهایــی 
خارجی دارنــد، نظر صریح 
مجلس این است که بانک 
مرکــزی و وزارت اقتصــاد 
نبایــد این موضــوع را رها 
افزود:  پورابراهیمی  کننــد. 
ایــن  ســایت هایی کــه در 
خصــوص در حــال اقدام 

هســتند باید در چارچوب ضوابط کشــور عمل کنند. 
چراکه گزارش ما در کمیســیون اقتصــادی حاکی از 
این اســت روزانه بین ســه تا پنج هزار میلیارد تومان 
از طریق درگاه های پرداختی که زیر نظر بانک مرکزی 
هســتند از طریق پی اس پی عملیاتی بشــود و بدون 
نظارت عملیاتی شــده اســت. ما انتظار داریم بانک 
مرکزی ســاماندهی کنــد اما شــنیده ایم اخیرا بانک 
مرکزی ســاماندهی توقف آنها را در دســتور کار قرار 
داده که اساســا این موضوع ما نیست لذا بنا داریم در 
جلســات بعدی کمیســیون اقتصادی این موضوع را 

بحث کنیم.
هر موضوع جدیدی که در فضــای تکنولوژی به 
وجود می آید، بحث هایی نیز درباره تخلفات احتمالی 
در آن مطــرح می شــود، اما در کشــور مــا ظرفیت 
مناســبی از متخصصان فناوری در کشور وجود دارد 
که می توانند در نقــاط تبدیل ارز های رایج به ارز های 
دیجیتال، با وضع مقررات دقیق فعالیت این بخش را 
به دقت کنترل کنند. گفته می شود که بانک مرکزی به 
دلیل عدم آگاهی نسبت به ارز های دیجیتال عملکرد 

منفعلانه نسبت به ارز های دیجیتال داشته است.
با ممنوعیــت ارز دیجیتال چــه اتفاقاتی خواهد 

افتاد؟
بــا ممنوعیت بازار ارز دیجیتال در کشــور ضربات 
ســنگینی به اقتصــاد چــه در زمان حــال و چه در 
آینده وارد خواهد شــد؛ مهم ترین آسیبی که فعالان 
ایــن حــوزه از ممنوعیت بــازار ارز دیجیتال می بینند 
ازدست رفتن سرمایه است. با ممنوعیت ارز دیجیتال و 
عدم دسترسی به حساب کاربری علاوه بر نابودشدن 
دارایی میلیون ها نفر در جامعه حدود دو هزار شغل 
نیــز از بین می رود. مشــکل بزرگ دوم این اســت که 
ممنوع کردن اســتفاده از ارز دیجیتــال و فعالیت در 
این حــوزه مانند ممنوع کــردن اســتفاده از اینترنت 
است. به این صورت که یک اکوسیستمی وجود دارد 
که استفاده های شــخصی، تجاری، ســرمایه گذاری 
و... در آن انجــام می شــود و تمام دنیــا در آن با هم 

تعامــل دارنــد و در هیــچ 
کجا نمی تــوان آن را حذف 
و  دولتمــردان  گارد  کــرد. 
بانک مرکــزی تنها به دلیل 
نباید موجب  آگاهــی  عدم 
حذف این حوزه شود؛ بلکه 
انتظار داریم تا با بهره گیری 
و  داخلی  زیرساخت های  از 
توانمند  متخصصان  کمک 
ایرانی بســتر لازم برای این 
حــوزه فراهم و چارچوب و 

قانون گذاری لازم انجام شود.
فعالان حوزه ارز دیجیتال نیز در همین راستا طی 

نامه ای به بانک مرکزی کشور گفته اند:
«ایــن بــازار رمزارزها بــرای صاحبــان تجارت و 
ســرمایه اســت کــه موجب مشــارکت تاکنــون ۱۲ 
میلیون نفری مردم ایران در این بازار شــده اســت. با 
این وجــود و به دلیل این فراگیری، در کنار فرصت ها، 
برای ما امضاکنندگان نامه قابل درک اســت که بانک 
مرکزی نگران تهدیدهای گسترش هرچه بیشتر بدون 
ضابطــه و بدون رگولاتوری بــازار رمزارزها و ضابطه 
و قانون مند نبودن این بازارها باشــد. نگرانی ای که با 
توجه به درخواست ها و اعلام دغدغه های مستمر و 
مکرر از طرف فعالان این بازار عیان اســت که نگرانی 
امضاکننــدگان نامه نیز هســت. چنانکــه پیش تر با 
مشارکت صرافی های رمزارز مهم و معتبر بازار ایران 
نیز سندی جامع جهت رگوله و تنظیم کردن مقررات 
این بازار به بانک مرکزی ارائه شده است که متأسفانه 

تاکنون پاسخی به آن داده نشده است.
با وجــود این دغدغه ها و اعــلام آمادگی فعالان 
بازار برای تنظیم بازار و مشــارکت در قانون مندکردن 
این حوزه، نگرانــی دیگر فعالان بازار در ایران حرکت 
تصمیم ســازان و تصمیم گیران و مسئولان حوزه های 
مالی به سمت محدودکردن و احیانا متوقف کردن این 
بازار در ایران است. نگرانی ای که به دلیل زمزمه ها و 
اخباری که مبنی بر ایجاد محدودیت های دسترســی 
و پرداخــت در این حوزه به گوش می رســد، ایجاد و 
دامنه دار شــده اســت. تصمیمی که در عمل نه تنها 
بــه کاهش تهدیدهای این بــازار کمکی نخواهد کرد 
بلکه همچون اغلب تصمیم هــای محدودکننده در 
حوزه هــای مختلف اقتصــادی و اجتماعی به جای 
بازار، موجب غیررسمی شدن  توقف معامله کنندگان 
ایــن بــازار و بالارفتن خطــرات حضــور در آن برای 
ســرمایه گذاران و مردمی اســت کــه در آن فعالیت 
می کنند. آن گونه که مســتحضرید سهم ایران از بازار 
۲۵۳۰ میلیارد دلاری رمزارزها در جهان، تبادل روزانه 

به ارزش پنج تا ۱۰ هزار میلیارد تومان بین ۲.۵ میلیون 
حساب کاربری اســت و از مجموع این دارایی ها ۴۵ 
درصد بر پلتفرم های ایرانی و  ۳۶درصد کیف های پول 
شخصی نگهداری می شود که در اختیار ایرانیان است 
و مشخصا سهم پلتفرم های غیرایرانی کمترین سهم 
و ۱۹ درصد کل دارایی های ایرانیان در این بازار است. 
توجه به این نکته در تصمیم گیری ها ضروری به نظر 
می رســد که با اعلام تصمیم شــاپرک در پایان سال 
۱۳۹۹ مبنی بر انسداد ارائه خدمات پرداخت یاری به 
پلتفرم های مبادله رمزارز ایرانی در چهار روز مردم ۵۰ 
میلیــون دلار از دارایی های رمزارزی خود در این بازار 
را به پلتفرم های غیرایرانی منتقل کردند. با وجود ۱۲ 
میلیون ایرانــی فعال که طبق پژوهش اتاق بازرگانی 
ایــران در بــازار ارز دیجیتال فعالیــت می کنند قابل 
پیش بینی است که با ادامه تصمیم های محدودکننده 
اتفاقی که می افتد، نه توقف فعالیت ها در ایران بلکه 
ادامه و گسترش گرایش این فعالان به پلتفرم خارج 
از ایران خواهد بود و پیش بینی ها حاکی از این اســت 
کــه ۲۰۰ میلیون دلار از دارایی هــای در روزهای اول 
اجرای محدودیــت در پرداخت ها به بازارهای خارج 
از ایران منتقل خواهند شــد که این امر جدا از تبعات 
اقتصادی، به دلیل شمول تحریم ها و احتمال انسداد 
دارایی کاربــران ایرانی احتمال کلاهبرداری توســط 
پلتفرم هــای غیرایرانی را نیز بــالا می برد که نظیر آن 
برای کاربران ایرانی پلتفرم های رمزارز در کشور ترکیه 

گزارش شده است».
ارز دیجیتال نه تنها تهدیدی برای کشور محسوب 
نمی شــود بلکه می تواند در شــرایط سخت تحریم 
و مشــکلات اقتصادی راه نجات ما باشــد. بر اساس 
تجزیه و تحلیل مشــکلات اقتصادی در کشورهای در 
حال توســعه، ارزهای رمزپایه می توانند روند توسعه 
را در زمینه هــای مختلف تســریع کنند. به طور کلی، 
همان طــور که چودنوفســکی و لوپــز (در مقاله ای 
در ســال ۲۰۰۶) به آن اشــاره کرده انــد ، فناوری ها و 
نوآوری هــای جدیــد راه حل های کلیدی بــرای روند 
پیشــرفت کشــورهای در حال توســعه و خصوصا 

کشورهای درگیر تحریم است.
کشورها برای استفاده از صرافی ها و کریپتو نیازمند 
دانش فنی، اینترنــت باکیفیت، هوش مالی و آگاهی 
هســتند که تأمین همین مــوارد در کنــار راه اندازی 
صرافی ها تا حــد زیادی وضعیــت اقتصاد عمومی 
جوامع را بهبود می دهد. توقع داریم که بانک مرکزی 
و مجلس علاوه بر افزایش آگاهی خود نسبت به این 
حوزه به مردم کمک کنند تا بیشــتر با این حوزه آشنا 
شوند و همچنین تدابیری سازنده برای پیشرفت در این 

حوزه اتخاذ کنند.   


